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Sergi de los Rios ha viscut en primera
persona la davallada d’ERC al Camp de
Tarragona a través de les dues últimes
cites electorals. Va encapçalar la candi-
datura republicana que va perdre dos
dels tres diputats al Parlament per la
demarcació i ara s’ha quedat fora de
l’Ajuntament de Tarragona, una cir-
cumstància que no es donava des del
1995. Aquest fet, però, troba un ate-
nuant, des del punt de vista de la trajec-
tòria personal, en el cop encaixat pels
republicans en les principals ciutats del
Camp –també s’han quedat fora a Reus
i Cambrils i continua sense representa-
ció a Vila-seca i Salou– i en general de
tot Catalunya: “A mesura que puja el
nombre d’habitants, baixa el pes de la
gent de la candidatura i pesa més la

marca”. Una marca històrica que ha re-
sultat però letal per als republicans, per
la qual cosa De los Rios li dóna a la caigu-
da una dimensió de canvi de cicle: “Als
partits més grans encara els ha funcio-
nat, però la manera de fer política com
l’enteníem fins ara s’ha acabat”, diu, i
com que considera els seus la principal
víctima d’una incipient anacronia,
aposta per “la refundació del partit en
tots els sentits”, per canviar sobretot “la
manera de relacionar-se amb la gent”.
Advoca per una reflexió profunda que
emmarca en el congrés de l’octubre i
que creu que també han de fer altres al-
ternatives independentistes, com SI o
la CUP: “Si divideixes per tres, el resul-
tat és obvi”.

No entra a valorar si a Tarragona li ha
passat factura el fet de governar amb
un partit que és conjunturalment majo-
ritari a la ciutat. “És un problema de
desconnexió amb la gent que ha afectat
les ciutats de més de 80.000 habitants,
on tant se val que haguem estat al go-
vern que a l’oposició”, conclou. ■ Ò.M.J.

“La marca ha pesat
més que els candidats
a mesura que la ciutat
era més gran”

Sergi de los Rios. Tarragona

De los Rios, en imatge que il·lustra la posició en què ha quedat arran de la derrota. ■ J.C.L.

La caiguda d’ERC va ser forta a Reus, on
ha perdut els dos regidors que hi tenia.
El cap de llista, Àngel Cortadelles, expli-
ca que el partit tot just n’està analitzant
les causes per treure’n les conclusions
que calgui en l’assemblea a la qual con-
vocaran aviat a la militància. Mentres-
tant, ell ho atribueix en clau local a la
mateixa gestió de govern, que “ha estat
contestada en alguns àmbits”, però
també a la “dinàmica nacional pròpia
d’ERC, perquè a les ciutats es paga més
la influència de la marca, i està pagant
la no-acceptació del tripartit a la Gene-
ralitat”. En canvi, Cortadelles –que no
creu que els hagin afectat les divisions
internes– pensa que en l’àmbit rural els
resultats han estat molt millors perquè
“hi influeix més l’element personal”.

El lloc d’ERC a l’Ajuntament l’ocupa-
rà, en part, el regidor que sí que ha tret
la CUP en el seu debut, si bé Cortadelles
no creu que aquesta divisió del vot hagi
estat el problema. “L’independentisme
unit és una utopia, no una solució; el
que seria desitjable és que hi hagués un
partit sobiranista a tots els àmbits ideo-
lògics entre l’esquerra i la dreta”, refle-
xiona. I ho justifica en clau local: “A Re-
us no es podia bastir un programa unifi-
cable entre ERC i la CUP, perquè tot i
que compartim l’eix nacional, a l’Ajun-
tament cal gestionar el dia a dia, i tenim
diferències en qüestions com la brossa
o l’educació, així que no es pot dir que
hagin ocupat el nostre mateix espai”.

Per reviure, el reusenc creu que ERC
ha de buscar “un nou marc d’estratè-
gies per donar respostes, perquè la ideo-
logia hi és i té un espai, però s’ha allu-
nyat de la ciutadania”. Això sí, mentre
que en l’àmbit nacional el canvi implica
“una renovació gairebé total de les per-
sones”, en el municipal, “l’anàlisi s’hau-
rà de fer població per població”.■ Ò.P.J.

“La unió és utòpica: a
Reus, ERC i la CUP no
hauríem pogut bastir
un mateix programa”

Àngel Cortadelles. Reus

El cap de llista republicà no ha aconseguit entrar com a regidor a l’Ajuntament ■ J.C.L.

Paco Gas ha portat ERC a la seva prime-
ra victòria al feu tradicionalment socia-
lista de Roquetes. Ja ha estat alcalde en
l’últim mandat i ha estat un dels artí-
fexs dels bons resultats d’Esquerra al
Baix Ebre, on s’ha convertit en la sego-
na força per davant del PSC, i en gene-
ral a les quatre comarques del sud del
país, l’únic territori on els republicans
aguanten el cop. Gas hi veu arguments
que ja s’han esgrimit, com ara el de la
major proximitat d’ERC amb els veïns
als pobles de l’Ebre, però hi afegeix que
el partit, en l’àmbit territorial, “sempre
ha actuat sense un soroll excessiu” i ha
sabut resoldre “els problemes interns a
casa, sense exterioritzar-los”, i creu que
això fa que la marca sigui més consis-
tent. També hi afegeix la vinculació a la
lluita popular. De fet, ERC irromp a
l’Ebre en la mesura en què s’abraça amb

el moviment antitransvasament. “Això
ens ha permès que el partit, com a ins-
trument, haigue arrelat, i això ha fet
que la gent ens tingue confiança”, inter-
preta l’alcalde electe de Roquetes.

Gas també veu motius específics en
la seva victòria local: “Hem demostrat
que, a banda de ser reivindicatius, po-
dem gestionar perfectament el dia a dia
d’una institució com és l’Ajuntament
de Roquetes, exercint l’alcaldia amb di-
versitat de socis i amb tranquil·litat de-
mocràtica”, diu. ■ Ò.M.J.

“A les Terres de l’Ebre
hem resolt els
problemes interns
sense fer soroll”

Paco Gas. Roquetes

Gas, en una imatge d’arxiu ■ J.F.

El republicà Josep Andreu, un dels pocs
que ha millorat resultats i ha obtingut
majoria absoluta a Montblanc, atri-
bueix la victòria a “múltiples factors”,
entre els quals destaca “l’obra de govern
feta, però, sobretot, que no ens hem ba-
rallat”. I és que, per Andreu, la principal
raó de la caiguda d’ERC “són les baralles
internes, perquè el missatge no està es-
gotat”. En aquest sentit, coincideix
amb els seus companys que “a les ciu-
tats ha prevalgut el partit sobre les per-
sones, i en canvi als municipis de
10.000 habitants per avall, Esquerra ha
aguantat, i fins i tot ha obtingut bons re-
sultats”. La seva recepta per reflotar el
partit, en tot cas, és ben clara: “No és un
problema de les ciutats, de si Tarragona
o Barcelona, sinó que cal recompondre
la unitat del partit, perquè, si no, no hi
haurà res a fer”. Una unitat a què ell vol

aportar el seu “granet de sorra”, si bé
“sempre sense afany de protagonisme,
perquè el bon resultat municipal no vol
dir que hagi quedat en la primera línia a
escala nacional”. “No sóc candidat a res
ni he de liderar res”, conclou. Andreu,
això sí, discrepa d’alguns companys en
el paper que tenen SI o la CUP, que veu
“molt volàtil”, per la qual cosa interpre-
ta el suport que han rebut com “un vot
de càstig a la falta d’unitat d’Esquerra,
més que un canvi de l’elector cap a ideo-
logies marxistes o antisistema”. ■ Ò.P.J.

“Havíem fet obra de
govern, però el factor
principal és que no
ens hem barallat”

Josep Andreu. Montblanc

Andreu ha guanyat amb majoria ■ E.M.


